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وزیــر راه و شهرســازی: کاهــش تعداد 
واحدهای مســکونی بــرای ســاخت در 
هر هکتار، یکــی از اقداماتی اســت که 
به منظــور افزایــش کیفــی واحدهــای 

مسکن دولتی اجرا می شود
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کیفی سازی  در نهضت ملی مسکن 

مسکن
به عنــوان یک شــرط مدنظر قرار 
گرفته اســت. آنگونه که وزیر راه و 
شهرســازی می گویــد، کاهش تعــداد واحدهای 
مسکونی برای ساخت در هر هکتار، یکی از اقداماتی 
است که به منظور افزایش کیفی واحدهای مسکن 

دولتی اجرا می شود.
به گزارش همشهری، کیفیت ساخت مسکن در ایران 
یک چالش جدی برای اقتصاد است و میانگین 25تا 
30سال برای عمر ساختمان های مسکونی، به تنهایی 
می تواند این بحران را توصیف کند. به همین دلیل 
بود که در سال های اخیر، قواعد و مقررات مربوط به 
حوزه ساختمان تمرکز بیشتری بر ارتقای کیفیت بنا 
داشته و در قانون جهش تولید مسکن نیز پیرو همین 
موضوع، مقرر شد همه ساختمان های احداث شده در 
قالب این قانون بیمه کیفیت شده و اجزای مختلف 
آنها 3 تا ۱0 سال بیمه باشند. کاهش تراکم واحدهای 
مسکونی در هکتار نیز، که وزیر راه و شهرسازی مطرح 
کرده، یکی دیگر از اقداماتی اســت که می تواند به 
کیفیت بنا و زیست پذیری مسکن دولتی کمک کند.

تمرکز بر کیفیت
رسیدن میانگین عمر ســاختمان های مسکونی به 
محدوده 25تا 30سال آن هم در شــرایطی که در 
کشورهای توسعه یافته این رقم به ۱00سال می رسد، 
نتیجه عواملی در اقتصاد کلان اســت که به واسطه 
صرفه احداث بنای جدید با تراکــم بالا، باعث رواج 
بسازبفروشی شده و در مقابل، حذف همین عوامل در 
کشورهای توسعه یافته، به افزایش عمر ساختمان ها 

به بیش از یک قرن منجر شده است. در ایران، چند 
سالی است که به خصوص از طریق مباحث 22 گانه 
مقررات ملی ساختمان و سختگیری برای اجرای این 
مباحث به فراخور ابعاد و گســترده سازه در دستور 
کار قرار گرفته است. در مسکن مهر، سهل انگاری در 
برخی جزئیات این مقررات باعث شد کیفیت برخی 
ابنیه به سبک بسازبفروشی افول کند یا در موردی 
مانند زلزله کرمانشــاه، فقط غفلت از مقاوم سازی 
دیوارها با دیوار بند )وال پســت( به ریزش دیوارها 
منجر شد درحالی که ســازه مهندسی توانسته بود 
زلزله را تاب بیاورد. در نهضت ملی مسکن اما، آنگونه 
که پیش از این محمود محمودزاده، معاون مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی به همشهری گفته 
بود، همه ساختمان های احداث شده در قالب قانون 
جهش تولید مسکن بیمه کیفیت می شوند و اجزای 

مختلف آنها باید 3 تا ۱0 سال بیمه باشند. 
نکته دیگــر اینکه محمــودزاده تأکیــد می کند: 
تمهیداتی اندیشــیده شــده تا خدمات زیربنایی 
و روبنایــی پروژه های جهش مســکن، همزمان با 
ساختمان سازی احداث و آماده شود تا در زمان اتمام 
کار و آغاز سکونت متقاضیان، همه خدمات موردنیاز 
هم تأمین شده باشد و به عبارتی، واحدهای احداث 
شده منطبق به زیست شهری متقاضیان باشند. وزیر 
راه و شهرسازی نیز به تازگی، در جلسه اعطای حکم 
اعضای نهمین دوره شورای مرکزی نظام مهندسی 
ســاختمان کشــور، بر لزوم تغییر در شاخص های 
قیمت، کیفیت و سرعت ساخت واحدهای مسکونی 
تأکید داشته و کاهش تعداد واحدهای مسکونی برای 
ســاخت در هر هکتار را ازجمله اقدامات انجام شده 
بــرای افزایش کیفی واحدهای طــرح نهضت ملی 

مسکن عنوان کرده است.

نظام مهندسی همراهی کند
رستم قاســمی، وزیر راه و شهرســازی بر ضرورت 
همراهی سازمان نظام مهندسی ســاختمان برای 
تغییر در شــاخص های قیمت، کیفیت و ســرعت 
ساخت واحدهای مسکونی تأکید کرده است. او ضمن 
تشریح وضعیت کنونی بازار مســکن کشور، ایجاد 
تحول اساسی در تولید مسکن با استفاده از تجربیات 

نخبگان ســازمان نظام مهندسی کشــور را ناگزیر 
دانسته و می گوید: مسکن کشور در 3 شاخص قیمت، 
کیفیت و سرعت ســاخت با مشکلاتی دست وپنجه 
نرم می کند که نیاز به توجه جدی دارد  و ایجاد تحول 
در حوزه صنعتی سازی  مسکن با کمک شرکت های 
دانش بنیان و سازمان نظام مهندسی ساختمان کشور 
یک ضرورت محسوب می شــود؛ چراکه روش های 
ســنتی کنونی در ساخت مســکن نتیجه مطلوبی 
به دنبال نخواهد داشت و باید این 3 شاخص مهم را 
با همکاری یکدیگر اصلاح کنیم. قاسمی، با اشاره به 
شرایط اقتصادی کشور، مهم ترین راه حل بازار مسکن 
را نزدیک کردن میزان عرضه یا تولید به تقاضا می داند 

که با اجرای نهضت ملی مسکن محقق خواهد شد.

وضعیت پول و زمین مسکن دولتی
وزیــر راه و شهرســازی می گوید: ســالانه حداقل 
۴00 هزار میلیارد تومان برای ســاخت یک میلیون 
مسکن نیاز است که این عدد در نقدینگی و بودجه 
کشــور رقم بسیار سنگینی محســوب می شود اما 
تلاش می کنیم تا این عدد به مسکن اختصاص یابد. 
قاســمی با بیان اینکه حدود ۷0 درصد زمین های 
۴ ساله نهضت ملی مســکن تأمین شده، می افزاید: 
طبق دستور رئیس جمهور باید تا پایان شهریورماه 
تکلیــف زمین هــای موردنیاز ۴ میلیون مســکن 
مشخص شــود، به همین منظور دستورات لازم به 
استانداران ابلاغ شد تا اسناد تمام زمین های مورد 
درخواســت، به وزارت راه و شهرسازی منتقل شود 
که البته طبق حکم قانون اســت. او اظهار می کند: 
همچنین در شهرهایی که زمین کافی وجود دارد، 
200 متر زمین علاوه بر وام و موارد مربوط به صدور 
پروانــه به مردم اعطا می شــود تا خود به ســاخت 
مســکن اقدام کنند. همچنین بنا بر اظهارات وزیر 
راه و شهرسازی، توســعه مسکن با روش هایی مثل 
خودمالکی و مشارکتی نیز دنبال می شود و هم اکنون 
300 هزار واحد به شکل خودمالکی در سطح کشور 

در حال ساخت است.

تسهیل در احیای بناهای لرزان
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با اشاره 

به وجود 2.۶ میلیون بنای ناپایدار و لرزان در کشور 
از تدوین بسته تشــویقی شهرسازانه برای کمک به 
رفع مشــکلات این حوزه خبر داده اســت. محمد 
آیینی می گوید: 2.۶میلیون واحــد بنای ناپایدار و 
لرزان در کشور داریم. به گفته او، تاکنون 2۱0هزار 
بنای ناپایدار با ساخت ۶۷0هزار واحد مسکونی احیا 
شده است. او با اشــاره به اینکه نوسازی محله ای در 
قالب یک بسته جامع حمایتی و در هماهنگی بین 
وزارت راه و کشور در ســتاد ملی بازآفرینی شهری 
ایران پیگیری می شود، می افزاید: در محدوده های 
مصوب بافت های فرســوده باید برابر قانون حداقل 
50درصد تخفیف پروانه ساختمانی و تراکم ساخت 
به مردم اعطا شــود ضمن اینکــه در زمان حاضر 
متوسط صدور پروانه حدود ۶ماه است که در برخی 
موارد به 8ماه نیز افزایــش می یابد و یکی از الزامات 
 این بخــش حرکت به ســمت صــدور پروانه های

 الکترونیکی است. 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران درباره 
حمایت هــای مالی دولــت از نوســازی بافت های 
فرسوده، نیز می گوید: بر این اساس امکان وام ودیعه 
مسکن موقت پرداخت می شود که در تهران این وام 
با ســود ۴درصد و بازپرداخت ۶0ماهه است، ضمن 
اینکه متقاضیان می توانند برای نوسازی بافت های 
فرسوده نیز از وام نهضت ملی مسکن استفاده کنند 
که رقم آن در تهران ۴50میلیون، در کلانشــهرها 
۴00میلیون، مراکز اســتان ها 350میلیون تومان 
و سایر شــهرها 300میلیون تومان است. آیینی با 
اعلام اینکه برنامه افزایش وام نهضت ملی مســکن 
نیز در حال پیگیری است، می گوید: نگاه وزارت راه 
و شهرسازی و شخص وزیر راه این است که حمایت 
ویژه ای از احیای بافت های فرسوده صورت بگیرد. او 
همچنین درباره تدوین »بسته تشویقی شهرسازانه« 
اعلام می کند: این بسته به زودی به تصویب می رسد 
که شامل مشوق های شهرسازی است و پیش بینی 
می کنیم با استقبال سازندگان روبه رو شود، به عنوان 
نمونه به ســازندگان درب اضافه می دهیم که باعث 
می شود دیگر پارکینگ مزاحم نداشته باشند و در 
نهایت، اجرای این بسته تشویقی، سرعت خوبی به 

احیای بافت های فرسوده خواهد داد.

نوسازی بناهای لرزان با خانه سازی ارزان
در شرایطی که وزارت راه و شهرسازی ارتقای کیفیت و زیست پذیری مسکن دولتی را در دستور کار قرار داده، همزمان قرار 

است با مشوق های شهرسازی، احیای بافت های فرسوده نیز تسریع شود

آیا حق ایران از منابع آبی مشترک با همسایگان احیا می شود
پایان انفعال دیپلماسی آبی

به نظر می رســد دولت ســیزدهم عزم خود را جزم کرده تا به 
انفعال دیپلماسی آبی برای احقاق حقابه ایران از منابع مشترک 
با همســایگان پایان  دهد. بر این اســاس علی اکبر محرابیان و 
حســین امیرعبداللهیان، وزیران نیرو و خارجه حکم ماموریت 
ویژه ای را دریافت کرده اند تا با مذاکرات فشــرده و مســتمر با 
مقامات 2کشور ترکیه و افغانستان، جلوی انحراف منابع آبی را 
در بالادست بگیرند. همین چند روز پیش بود که مرد شماره یک 
وزارت خارجه ایران از فعال شدن دیپلماسی آبی با افغانستان 
و ترکیه خبر داد و در چند هفته اخیر مرد شــماره یک وزارت 
نیرو هم مذاکراتی جدی با مقامات آنکارا و کابل داشــته است. 
امیرعبداللهیان بــه تازگی اعلام کرده با پیگیــری وزارت امور 
خارجه و در رایزنی های فشرده با ترکیه، کارگروه مشترکی بین 
2 کشور برای رسیدگی به موضوع آب تشکیل شده و رایزنی ها 
در همکاری تنگاتنگ با سازمان محیط زیست و وزارت نیرو برای 
مبارزه با پدیده گردوغبار تداوم دارد. به گفته وزیر خارجه ایران، 
یکی از اولویت های جدی دستگاه دیپلماسی ایران در توسعه با 
2کشور همسایه افغانستان و ترکیه، حفظ حقابه کشورمان از 

رودهای هیرمند و ارس خواهد بود.

حق سیستان و بلوچستان بازستانده می شود
علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو به تازگی از کابل برگشته و تلاش 
کرده تا مقامات طالبــان را قانع کند حقابه ایــران از رودخانه 
هیرمند را رعایت کنند. سفیر سابق ایران در افغانستان دیروز 
درباره همکاری آبی ایران و افغانستان گفت: اگر دولت افغانستان 
به حسن نیت ایران در حوزه هیرمند پاسخ مناسب داده و حقابه 
ایران را بدهد در واقع به خیر و صلاح مردم خود عمل کرده است، 
افغان ها به جای اینکه آب را به سمت شوره زار منحرف کنند اجازه 
دهند در بســتر طبیعی خود حرکت کند تا هم مردم دو طرف 
مرز بهره مند شوند و هم اینکه مردم دیگر مناطق افغانستان نیز 

بتوانند استفاده کنند.
او افزود: هم اکنون آبی که ما دریافت می کنیم گل آلود و فقط برای 
کشاورزی قابل استفاده است، درحالی که ما می توانیم همین آب 
را تصفیه کرده و با خط لوله برای خودشان هم بفرستیم، به این 
ترتیب هم درصد بیماری در این کشور پایین می آید و هم از آب 
هیرمند برخوردار می شــوند، اگر چه ما این توان را داریم که از 
آب خزر و عمان برای رفــع کل نیاز آبی خود بهره برداری کنیم 
اما درصورت تعلل طرف افغان همچنان پیگیر موضوع دریافت 

حقابه هیرمند خواهیم بود و کوتاه نخواهیم آمد.
سفیر سابق ایران در افغانستان تأکید کرد: افغان ها باید بدانند 
ما میزبان 5تا ۶میلیون افغان هستیم که اگر روزی یک میلیون 
مترمکعب آب مصرف کنند سالانه بالغ بر یک میلیارد مترمکعب 
از آب لوله کشی مصرف می کنند، درحالی که آنها حاضرند آب 

وارد گودزره شود اما به مردم خودشان هم نرسد.
او اعلام کرد: باد از غرب به شرق می وزد و این گردوغبار تا عمق 
افغانستان را هم درگیر خواهد کرد، اگر هامون به موقعیت قبلی 
خود بازگردد مردم افغانستان هم در حاشــیه مرزها بهره مند 
خواهند شد بنابراین می توانیم در همکاری متقابل هم منطقه را 
آباد کنیم و هم مردم دو طرف بهره مند شوند. این دیپلمات سابق 
ایرانی با اشاره به قرارداد ایران و افغانستان درباره حقابه هیرمند 
یادآور شد: ما طی ۴دهه با میزبانی از افغان ها حسن نیت خود 
را به اثبات رسانده ایم، می توانیم به وسیله تکنولوژی کمک کنیم 
مصرف آب کشاورزی در افغانستان کاهش یافته و بهره وری در 

این کشور بالا برود و آب مازاد نیز مشکل ایران را حل کند.

داستان حقابه ایران از هیرمند
به گزارش همشهری، حقابه ایران از رودخانه هیرمند براساس 
قرارداد اسفند سال ۱35۱بین نخست وزیر وقت ایران و افغانستان 
تعیین شده و قرار بوده که در هر ثانیه 2۶مترمکعب آب )معادل 
850میلیون مترمکعب در سال( سهم سیستان و بلوچستان و 
دریاچه هامون باشــد، اما با وقوع تغییرات سیاسی پی درپی در 
افغانستان از یک سو و کاهش بارش سالانه و گسترش خشکسالی 
بر سیستان از سوی دیگر از اواخر دهه ۱3۷0خورشیدی، میزان 
ورودی آب هیرمند به دریاچه هامون را به شــدت کاهش داده 
اســت. وزیر نیرو پس از مذاکرات یک روزه اخیر خود با مقامات 
طالبان تأکید کرد: در این مذاکرات طرف افغانستانی پذیرفت که 
دیگر جریان آب به سمت شوره زار گودزره منحرف نشود و آب در 
مسیر طبیعی خود به سمت ایران جریان یابد و ایران آماده است 
در بخش های تولید برق، صادرات بــرق و پروژه های انتقال آب 

نوشیدنی به شهرهای بزرگ با افغانستان همکاری کند.

توافق آبی اردوغان- رئیسی
در هفته نخست مرداد امسال، سید ابراهیم رئیسی و رجب طیب 
اردوغان، روسای جمهور ایران و ترکیه بر رفع نگرانی های ایران 
از اقدامات بالادست حوضه آبریز ارس توافق کردند. محرابیان با 
بیان اینکه شخص رئیس جمهوری کشورمان پیگیر حقابه ایران 
است، با اشــاره به نگرانی ایران از سدسازی ترکیه در بالادست 
حوضه آبریز ارس گفت: جمع بندی رئیسی و اردوغان این بود که 
کمیته   ای به ریاست وزیر نیروی ایران و وزیر کشاورزی ترکیه که 

هر دو مسئول آب در 2 کشور هستند، تشکیل شود.

خروج از بلاتکلیفی
خرداد امسال بود که نخســتین جلسه دیپلماسی آب با حضور 
وزرای نیرو و خارجه برگزار شــد تا ماموریت هر دو وزارتخانه 
مشخص شود. به گفته وزیر خارجه کشورمان، به طور قطع کمیته 
آب وزارت امور خارجه برای هماهنگی و همکاری های لازم همراه 
وزارت نیرو در موضوع های آبی خواهد بود. نتیجه این جلســه 
تشکیل یک کمیته مشترک بین تهران و آنکارا درباره آب های 
مرزی مشترک اعلام شده و وزیر نیرو می گوید: دیپلماسی آبی 

اولویت نخست وزارت نیرو است.

مأموریت خاص وزیر نیرو
علی اکبر محرابیان برای احقاق حقابه ایران از 2کشور همسایه 
ماموریت خاص دارد و او مسئول مذاکرات فنی و حقوقی است. 
او این روزها کمتر در دفتر کار خود حاضر است و ازجمله وزیران 
همیشه حاضر در طرح های آبی و برقی است، از هم اکنون باید با 
توجه به ماموریت جدید، دولت اولویت کاری اش را تغییر دهد و 
اجازه انفعال دیپلماسی آبی را ندهد زیرا از قدیم گفته اند آبی که 
رفته دوباره به جوی باز نمی گردد. وزیر نیرو نباید موقعیت ها و 
فرصت های دیپلماسی را از دست بدهد زیرا در بالادست اتفاقاتی 

نگران کننده در حال رخ دادن است.

4خواسته ریلی از وزیر
انجمــن صنفی شــرکت های حمل ونقل 
ریلی در نامه ای به رستم قاسمی، وزیر راه 
و شهرسازی با تشریح وضعیت این بخش 
خواستار ابطال ابلاغیه راه آهن برای افزایش 
تعرفه بهره برداری حمل بار داخلی شده است. از متن این نامه 
چنین برمی آید که فعالان حــوزه حمل ونقل ریلی از وزیر راه و 
شهرسازی به عنوان نماینده دولت می خواهند همانگونه که در 
بازارها و حوزه های اقتصاد بنــا به اقتضای اقتصاد و برای کمک 
به عبور از مشــکلات از فعالان درخواست همکاری و تن دادن 
به قیمت گذاری دستوری می شــود، دولت نیز چنین رفتاری 
پیشه کند و عجالتاً بی خیال افزایش حقوق خود و دستگاه های 
زیرمجموعه خود شود. انجمن صنفی شرکت های حمل ونقل 
ریلی و خدمات وابسته، با اشاره به افت هشداردهنده عملکرد 
بخش حمل ونقــل بار ریلی در ســال ۱۴00 و 3ماه نخســت 
امسال نسبت به مدت مشابه سال های گذشته در باره رفتارها 
و تصمیمات اشــتباه در دوره جاری که مزید بر کم کاری های 

گذشته شده، هشدار داده است.
این انجمن می گوید: در حالی افزایش هزینه ها، کمبود لکوموتیو 
آماده به کار در شــبکه ریلی کشــور، مطالبات وصول نشــده 
شــرکت های مالک و تعمیرات لکوموتیو، خطوط و...، جذابیت 
ســرمایه گذاری در بخش حمل ونقل ریلی را به حداقل رسانده 
اســت، ابلاغ تعرفه حق بهره برداری راه آهن برای حمل داخلی 
ریلی در هشتم 8تیرماه ۱۴0۱آن هم بدون هرگونه تبادل نظر 
با جامعه اصلی ذی نفعان موجب دلسردی و ناامیدی دوچندان 
بخش خصوصی شده است. بر همین اســاس است که فعالان 
ریلی در یک نامه صنفی از وزیر راه و شهرسازی خواسته اند که 
اول، جلسات تصمیم گیری در حوزه ریل با حضور کارشناسان 
راه آهن و بخش خصوصی برگزار شــود، دوم، نرخ های جدید 
عطف به ما سبق نشوند، سوم  با بخش خصوصی در سهم گیری از 
کرایه متوقف شود و چهارم، اخذ غیرقانونی و غیرشرعی جریمه 
بابت دیرکرد پرداخت هزینه دسترسی منتفی شود؛ همانگونه 
که شرکت راه آهن نســبت به تأخیر خود در پرداخت بدهی به 
شــرکت های خصوصی لکوموتیوی بی تفاوت است و حاضر به 

پذیرش هیچ تعهد یا جریمه ای نیست.

تلنبار کالاهای اساسی
  خبر: ســازمان بنــادر و دریانــوردی آخرین 
آمار موجودی کالاهای اساســی بنادر کشــور را 
تا پایان روز ۱۹ مــرداد ماه اعلام کــرد که بر این 
اساس مجموع کالاهای اساســی اعم از موجودی 
انبارهای بندری، پای اسکله و کشتی های منتظر 
در لنگرگاه 5 میلیون و 2۷3 هزار و ۶۱8 تن اســت. 
بیشترین موجودی انبارهای بنادر مربوط به ذرت 
با یک میلیون و 3۶0 هزار و 53۴ تن است. موجودی 
گندم انبارهای بندری نیز 338 هزار و 5۴۷ تن اعلام 

شده است.

  نقد: اضافه شدن به موجودی کالاهای اساسی 
این امنیــت خاطر را در جامعه ایجــاد می کند که 
نگرانی بابت وفور کالاهای اساسی محلی از اعراب 
ندارد مشروط به اینکه این کالاها به موقع ترخیص 
و توزیع و به صورت مطمئن به دست مردم برسد. 
بدیهی اســت که اگر چنین اتفاقــی رخ ندهد، به 
دردسر بزرگی تبدیل می شــود و به همین سبب 
رصد و پایش و نظارت بــر انبارها و فرایند ترخیص 
و توزیع یک ضرورت است. برای جلوگیری از تلنبار 
شدن کالاهای اساسی، هماهنگی وزرای مسئول و 
دستگاه های صادرکننده مجوز ترخیص باید جدی 
گرفته شود تا باعث اختلال در بازارها نشود. افزون 
بر اینکه نگهداشت این کالاها در گمرکات و انبارها، 
هزینه تمام شــده را افزایش می دهد و نتیجه آن 
فشار بر سفره مصرف کنندگان خواهد بود. حالا که 
بیش از 5 میلیون کالای اساسی در انبارها موجود 
است، باید دید آیا ثبات قیمت ها را به دنبال خواهد 

داشت یا نه؟ 
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